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گزارش خبری

خبر

دریچه

بلوم جلبكي درياچه اروميه را قرمز كرد   
 پيكر نيمه جان درياچه اروميه 

كفن سرخ پوشيد
ايلنا: درياچ��ه در حال احتضار اروميه به رنگ قرمز  �

درآمد؛ رخدادي كه مديركل محيط زيس��ت آذربايجان 
غربي ضمن تاييد، آن را طبيعي مي داند.اسماعيل كهرم، 
استاد محيط زيست دانشگاه تهران نيز با تاييد اين مطلب 
گفت: »در درياچه اروميه حدود 14گونه جلبك زيست 
مي كنن��د كه هر ك��دام از آنها در ش��وري ويژه، بهترين 
ش��رايط را براي رش��د دارند.«او ادامه داد: »رش��د سريع 
جلبك ه��ا كه »بلوم« ن��ام دارد هنگامي رخ مي دهد كه 
در نتيجه مس��اعد شدن ش��رايط محيطي يك سري از 
جلبك ها به طور ناگهاني در محيط زياد مي شود.«استاد 
محيط زيست دانشگاه تهران افزود: »جلبكي كه هم اكنون 
موجب قرمز ش��دن آب درياچه اروميه ش��ده در شوري 
حدود 400 ميلي گرم در ليتر نمك شروع به رشد مي كند 
و مواد ناشي از ترشح آن سمي است كه موجب مي شود 
باقيمانده آرتمياها نيز در درياچه اروميه از بين برود.«كهرم 
ب��ا اعلام اينكه تاكنون 60درص��د از درياچه اروميه نابود 
شده است، افزود: »با توجه به اينكه بيش از نصف درياچه 
اروميه از بين رفته ديگر درياچه اي نمانده كه اين جلبك ها 

به اكوسيستم آن لطمه بزند. 

مصايب يك جابه جايي
 صف هاي طولاني دانشجويان 

مقابل معاونت آموزشي دانشگاه تهران
مهر: به رغم اينكه معاون آموزشي دانشگاه تهران اعلام  �

كرد فعاليت كامل اين معاونت پس از اتمام جابه جايي و 
انتقال به س��ازمان مركزي از پنجم شهريور آغاز شده اما 
صف هاي طولاني مقابل ساختمان آموزشي اين معاونت 
گوياي نابساماني در وضعيت پاسخگويي به دانشجويان 
است. دانشجويان و حتي فارغ التحصيلان دانشگاه تهران 
براي پيش پا افتاده ترين امور آموزش��ي خود مجبورند در 
اين صف ها نوبت نامعلوم خود را انتظار بكشند. حدود يك 
هفته است كه دانشجويان از هشت صبح مقابل ساختمان 
آموزشي دانش��گاه تهران صف مي كشند و تا ظهر هيچ 
جوابي به جز انتظار در صف هاي طولاني مدت نمي گيرند.  
پيش از اين نيز معاونت آموزشي دانشگاه تهران به دليل 
جابه جايي ه��ا و تغيير س��اختار به مدت ي��ك ماه تنها 
پاس��خگوي بخش كوچكي از مراجعه كنندگان از جمله 
دانش آموختگان بود و پاسخگويي تمام دانشجويان را در 
بر نمي گرفت كه معاون آموزشي دانشگاه از پاسخگويي 
معاونت آموزشي به تمام دانشجويان از پنجم شهريورماه 

خبر داد. 

عضو كميسيون بهداشت: 
 بيمه هاي تكميلي طبق قانون

بايد جمع شوند 
ايسنا: عضو كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس  �

ش��وراي اس��لامي، ضمن اظهار بي اطلاعي از دليل لغو 
قراردادهاي بيمه تكميلي با بيمارس��تان هاي خصوصي 
گفت: بر اساس ماده 38 قانون برنامه پنجم، هرگونه بيمه 
تكميلي ممنوع است و خريداران و فروشندگان مرتكب 
 جرم ش��ده و سازمان بازرس��ي بايد با آنها برخورد كند. 
امير حسين قاضي زاده با تاكيد بر اينكه بر اساس ماده 38 
قانون برنامه پنج  ساله پنجم شرايط بيمه تكميلي تغيير 
پيدا كرده است، تصريح كرد: بيمه تكميلي امروزي بيمه 
تكميلي نيست بلكه تنها پرداخت مازاد هزينه ها از جيب 
مردم را پوشش مي دهد كه اگر قرار است اين گونه باشد 
بهتر است اين سرانه در اختيار بيمه هاي پايه قرار گيرد. 
عضو كميسيون بهداشت مجلس ادامه داد: اگر اين سرانه 
در اختيار بيمه هاي پايه قرار گيرد، اين بيمه ها طبق قانون 
با خدمات واحدي كه ارايه مي كنند به عدالت نزديك تر 
ش��ده و مي توانند بر اس��اس قانون خدم��ات بيمه اي را 

سطح بندي كنند. 

نماينده كميسيون آموزش مجلس: 
 حاجي بابايي پاسخگونباشد 

بحث استيضاح مطرح مي شود
عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس شوراي  �

اس��لامي، با اش��اره به تعميم طرح تعطيلي پنجش��نبه 
مدارس به مقاطع راهنمايي و دبيرس��تان گفت: اگر اين 
طرح موجب كاهش كيفيت در آموزش و پرورش ش��ود 
مجلس با استفاده از اهرم هاي نظارتي و قانوني آن را لغو 
خواهد كرد. نورالله حيدری با تاكيد بر اينكه شأن مجلس 
اين اس��ت كه به دنبال مطالبات مردم باشد، خاطرنشان 
كرد: وقتي مردم احس��اس كنند كيفي��ت در آموزش و 
پرورش لطمه مي خورد يا شعاع اثرات و آسيب هاي يك 
تصميم زياد است، مجلس وظيفه قانوني دارد براي رفع 
نگراني ه��اي مردم با وضع طرح، قانون يا س��وال از وزير 
مربوطه آن را رفع كند و اگر در نهايت لازم باش��د بحث 
استيضاح را مطرح كند؛ دس��ت مجلس در اين مسايل 

كاملا باز است. 

رييس انجمن بيهوشي: 
داروي بيهوشي يك بيمار را به كما برد

فارس: رييس انجمن بيهوش��ي و مراقبت هاي ويژه  �
ايران گفت: يك پس��ربچه 12ساله بعد از عمل جراحي 
در بيمارس��تان شركت نفت بر اثر استفاده از يك داروي 
بيهوش��ي در كماست و بيش از 10روز است كه هنوز به 
هوش نيامده است.محمدمهدي قيامت درباره بيمارستان 
ش��ركت نفت كه گفته مي ش��ود چند نفر بر اثر مصرف 
داروي بيهوشي به كما رفتند، اظهار داشت: فقط يك نفر 
بود كه هنوز خوب نشده است. وي درباره علت اين اتفاق 
افزود: علت آن هنوز مش��خص نيست و وزارت بهداشت 
موضوع را در دس��ت بررس��ي دارد اما هنوز به نتيجه اي 

نرسيده است. 

 به رغم دستور ويژه وزير علوم 
مبني بر منع افزايش نرخ غذاي دانشجويي  

 افزايش 50 تا 250درصدي
 نرخ ژتون غذا در دانشگاه ها

شرق: تاثير هدفمندي يارانه ها و تورم در سال جاري  �
به مس��ايل رفاهي دانشجويان نيز س��رايت كرد. به رغم 
دس��تور ويژه وزير علوم در دي ماه س��ال گذشته و ابلاغ 
بخشنامه اي به تمامي مراكز تحت مديريت خود، مبني 
بر اينكه »دانش��گاه ها از افزايش هزينه خدمات رفاهي و 
شهريه دانشجويان منع ش��دند و هرگونه افزايش بهاي 
غذاي دانشجويي اكيدا ممنوع است«روز گذشته رييس 
صندوق رفاه دانشجويان وزارت علوم، تحقيقات و فناوري 
از ش��ناور ش��دن نرخ ژتون غذاي دانشجويي بين 250 
تا 485 تومان خبر داد و به ايس��نا گفت: بس��ته به نوع 
غذاي ارايه شده به دانشجو، نرخ ژتون ها بين اين دو رقم 
از دانش��جو دريافت مي ش��ود. كيوان مراديان با تاكيد بر 
اينكه قيمت نرخ ژتون هيچ غذاي دانشجويي نبايد بيش 
از 485 تومان باشد، اظهار كرد: حداقل نرخ ژتون غذايي 
نيز احتم��الا 250 تومان خواهد بود كه رقم دريافتي به 
نوع غذا بس��تگي دارد. اين افزايش درحالي است كه در 
س��ال تحصيلي گذشته و پيش از اجراي قانون هدفمند 
كردن يارانه ها، نرخ غذاهاي دانش��جويي در دانشگاه هاي 
دولتي 175 تومان و در دانشگاه هاي غيردولتي بين 300 
تا 500 تومان اس��ت. از اين رو در بخشنامه سال گذشته 
وزير علوم آمده است: »با توجه به عزم جدي همه اركان 
نظام به ويژه سياست دولت در اجراي موفقيت آميز قانون 
هدفمندي يارانه از جمله ثبات بهاي مواد اوليه مصرفي 
جهت تغذيه دانش��جويان، هرگونه افزايش بهاي غذاي 
دانشجويي اكيدا ممنوع است.« در حال حاضر بر اساس 
بخشنامه اي با عنوان »هدفمند كردن غذاي دانشجويي« 
كه هشتم شهريور 90 به امضاي محمود ملاباشي، معاون 
دانش��جويي وزير علوم و كيوان مراديان، رييس صندوق 
رفاه دانشجويان رسيده،  دانشگاه ها ملزم شدند در راستاي 
واقعي شدن نرخ غذاي دانشجويي حركت كنند. به اين 
ترتيب كه در طول پنج سال برنامه پنجم توسعه طوري 
برنامه ريزي كنند كه تا 50 درصد قيمت تمام شده غذاي 
دانش��جويي به عنوان سهم دانشجو از وي دريافت شود. 
همچنين دانش��گاه ها در سال تحصيلي 91-90 موظف 
ش��دند فقط ب��راي روزهاي مندرج در تقويم آموزش��ي 
دانشگاه نسبت به ارايه غذاي يارانه اي به دانشجويان اقدام 
كنند. در ابلاغيه وزارت علوم به دانش��گاه ها تاكيد شده  
دانشگاه ها سعي كنند در روزهاي تعطيل نيز غذا را با نرخ 
قيمت تمام شده به دانشجويان ارايه كنند كه ايجاد حداقل 
يك رستوران آزاد دانشجويي در هر دانشگاه تا پايان سال 
90 از ديگر تدابيري اس��ت كه وزارت علوم همراه با ابلاغ 
برنامه هدفمند كردن غذاي دانشجويي به دانشگاه ها مورد 
تاكيد قرار داده اس��ت. خلف وع��ده افزايش بهاي غذاي 
دانش��جويي البته با افزايش ميزان ش��هريه خوابگاه هاي 
دانشجويي همراه شده اس��ت. به طوري كه وزارت علوم 
قصد دارد امس��ال 20درصد از خوابگاه هاي دولتي را به 
بخ��ش خصوصي واگذار كند. مس��اله اي ك��ه درصورت 
اجراي آن باعث افزايش بيش از صددرصدي اجاره بهاي 
خوابگاه هاي دانشجويي براي خوابگاه نشينان مي شود. در 
حال حاضر به گفته رييس صندوق رفاه، دانشجويان بيش 
از هزاروصد خوابگاه دانش��جويي در كشور وجود دارد كه 
از اين ميان 80 درصد آن متعلق به وزارت علوم و بقيه به 
صورت خودگردان و استيجاري اداره مي شود، قرار است 
از س��ال جاري، سالانه 20 درصد اين خوابگاه ها به بخش 
خصوصي واگذار شود. هم اكنون دانشجويان خوابگاه نشين 
در خوابگاه هاي دولت��ي ماهانه به طور ميانگين 15 هزار 
تومان اجاره بها پرداخت مي كنند كه اين مساله درصورت 
خصوصي ش��دن ميزان اجاره بهاي دانش��جويان را تا مرز 

70 هزار تومان در ماه افزايش مي دهد. 

 برگزاري مراسم قرباني 
در پليس راه براي سلامتي مسافران 

ش�رق: فرمانده انتظامي اس��تان تهران و البرز  �
در مراسم قرباني گوسفند براي سلامتي مسافران 
تابس��تاني در مح��ور ك��رج – قزوي��ن، از كاهش 
16درص��دي تلف��ات ج��اده اي در پن��ج  ماهه اول 
سال جاري خبر داد. سردار عليرضا اكبرشاهي به آغاز 
موج دوم س��فرهاي تابستاني و افزايش مسافرت ها 
اش��اره كرد و با بيان اينكه قرباني كردن گوس��فند 
در فرهنگ ديني، اعتق��ادي و ارزش هاي مذهبي 
براي س��لامتي و دوري از حوادث و اتفاقات ناگوار 
صورت مي گيرد، گفت: پليس استان تهران و البرز 
صب��ح ديروز در يك حركت نمادين كه برگرفته از 
فرهنگ ديني و اعتقادي ما مسلمانان است، اقدام به 
ذبح گوسفند براي سلامتي مسافران تابستاني كرد 
ت��ا با اين حركت رانندگان در كنار آرامش روحي و 
رعايت قوانين راهنمايي و رانندگي به س��لامت به 

مقصد مورد نظر خود برسند. 

در تعطيلات اخير 
سواحل مازندران 9 نفر را بلعيد

ايسنا: مديركل پزشكي قانوني از غرق شدن 9 نفر  �
در ايام تعطيلات عيدفطر در درياي مازندران خبر داد. 
علي عباسي با بيان اينكه آمار غرق شدگان را هفت 
نفرمرد و دو نفر زن تشكيل مي دهند، افزود: تمامي 
اين افراد در خارج از محدوده طرح دريا دچار حادثه 
شده اند. مديركل پزش��كي قانوني مازندران با بيان 
اينكه شهرستان نوش��هر با تعداد چهار غرق شدگي 
بيش��ترين آمار را دارد، گف��ت: توجه به توصيه هاي 
مسوولان و عوامل نجات غريق از نكته هاي مهم در 

پيشگيري از حوادث تلخ و ناگوار است. 

چرا مسوولان شهري اصفهان موضوعي 
با اين ميزان از اهميت را در سكوت 
خبري و بدون اعلام رسمي انجام 

داده اند؟ آيا نمي توان عبور دستگاه 
از محل انحراف خود را عامل اصلي 
آسيب هاي واردشده به پل دانست؟

محل عبور تونل ها در زيرزمين است 
و ارتعاشات ناشي از عبور قطارها به 

راحتي به زمين منتقل مي شود

شرق: اگر مي خواهيد در گرماي تابستان آب بازي كنيد مراقب 
باشيد كه قصد و غرضي از آب بازي نداشته باشيد وگرنه به مراجع 
قضايي معرفي مي شويد. آنگونه كه سردار رادان مي گويد، پشت 
موضوع آب بازي اهداف ديگري وجود دارد. معضل آب بازي براي 
پليس پس از آن آغاز شد كه هفتم مرداد تعدادي جوان در ميانه 
گرماي تابستان تصميم به آب بازي در پارك آب و آتش گرفتند 
و قراري فيس بوكي براي بازي در پارك آب و آتش گذاش��تند. 
انتشار تصاوير اين شادي، صداي رسانه هاي اصولگرا را درآورد و 
عنوان شد كه طرح جوان ها از سوي عوامل خارجي طراحي شده 
اس��ت. جنجال هاي به پا شده در اين رابطه باعث شد كه پليس 
وارد عمل شود و حدود 10نفر از شركت كنندگان را دستگير كند. 
البته همه دستگير شده ها بعد از چند روز آزاد شدند. خبرهاي 
منتشرش��ده درباره پ��ارك آب و آتش با اس��تقبال جوان هاي 
ش��هرهاي ديگر براي آب بازي همراه شد و هفته اي ديگر، تعداد 
زيادي در يكي از پارك هاي بندرعباس اقدام به آب بازي كردند 
كه 10 نفر هم در اين رابطه به اداره پليس احضار شدند. ماجراي 
آب بازي البته به همين جا ختم نشد. گزارش هاي غيررسمي در 
هفته قبل حاكي از اين بود كه نزديك به 30نفر به خاطر آب بازي 
در مشهد بازداشت شدند و همزمان در قزوين هم پنج نفر كه در 
حال آب بازي در بوستان الغدير بودند، دستگير شدند. آب بازي در 
قزوين همزمان با بازي جوانان در بعضي شهرهاي ديگر همچون 
ش��يراز، آمل، همدان و رشت بود. س��اعت 12، يازدهم شهريور 
تعدادي دانش آموز دبيرستاني و دانشجو و چند خانواده كه براي 
آب ب��ازي در قزوين دور هم جمع ش��ده بودند پس از حدود دو 
ساعت بازي در پارك، با حضور ماموران پليس و لباس شخصي 
متفرق ش��دند و آنگونه كه شاهدان به شرق مي گويند پنج نفر 
هم از سوي پليس دستگير شده اند. از سوي ديگر در شيراز هم 

نزديك به 15 نفر به خاطر آب بازي بازداشت شدند. 
رادان: آب بازي ممنوع است 

گرچ��ه در قانون هيچ عنوان كيفري براي اين تفريح وجود 

ندارد، اما جانشين فرمانده نيروي انتظامي مي گويد: افرادي كه با 
آنها همكاري مي كنند يا واقعا نادانند يا به قانون بي توجه هستند. 
احمدرضا رادان در گفت وگويش با مهر عنوان كرده اس��ت كه 
آنچه براي پليس ملاك است عمل در چارچوب قانون و احترام 
به ارزش ها و هنجارهاس��ت. يك بار در گذشته اعلام كرديم كه 
آب بازي و هنجارشكني ممنوع است و هر كجا كه خارج از اين 
قاعده عمل ش��ود پليس تحمل آن را ندارد. او همچنين گفته 
اس��ت: يك بار به افرادي كه ش��ايد ناآگاهانه در پي يك دعوت 

گروهي آمده بودند تذكر داديم. اين افراد اعمالي را مرتكب شدند 
كه از نظر اخلاقي بسيار زشت و نامطلوب بود. همه جوانان بايد 
بدانند كه اين دعوت ها سبب خير نيست و دعوت به شر است. به 
عقيده جانشين فرمانده نيروي انتظامي، پشت موضوع آب بازي 
اهداف ديگري وجود دارد كه تعدادي از جوانان وسيله رسيدن 
به آن شده اند و در واقع طعمه اين افراد براي رسيدن به اهداف 
ش��وم دشمنان هستند. به فريب خوردگان توصيه مي كنيم كه 
مراقب فريب آدم هايي كه در بيرون نشس��ته و اين برنامه ها را 

طراحي مي كنند باشند. رادان همچنين خبر داده كه تعدادي 
از جوان��ان كه جمعه همين هفته قصد آب ب��ازي در پارك آب 
و آتش را داش��تند دستگير شدند و مي گويد: روز جمعه تعداد 
اندكي از اين هنجارش��كنان كه قصد آب بازي داشتند از سوي 
پليس دستگير شدند. البته اقبال به سوي اين گروه بسيار كم 
شده و افرادي كه با آنها همكاري مي كنند يا واقعا نادانند يا به 

قانون بي توجه هستند. 
اجازه سوءاستفاده نمي دهيم

خبرهاي آب بازي در ش��هرهاي مختلف نشان مي دهد كه  
آب بازي در حال س��رايت به شهرهاس��ت اما سردار رادان تاكيد 
مي كن��د: پلي��س در هر صورت ب��ا اين افراد برخ��ورد مي كند. 
همچنين افرادي كه با قصد و غرض اقدام به آب بازي مي كنند به 
مراجع قضايي معرفي مي شوند. جانشين فرمانده نيروي انتظامي 
هدف اين گروه را زشت مي داند: اين افراد به دنبال زشت نشان 
دادن جامعه هس��تند و همانند اسم گروه شان »گندكشان« كه 
به درستي براي خود انتخاب كرده اند مشخص است مي خواهند 
ع��ده اي از جوانان ايران را با چهره بد معرفي كنند. البته پليس 
با اقدامات اطلاعاتي و انتظامي اجازه چنين سوءاس��تفاده اي را 
نمي دهد و با گردانندگان و افراد اصلي اين گروه برخورد مي كند. 
كامبيز نوروزي، حقوقدان، در رابطه با اين موضوع به »ش��رق« 
مي گويد: نه تنها هيچ عنوان كيفري براي اين تفريح وجود ندارد، 
بلكه در اخلاق عمومي هم كمترين قضاوت منفي اي نسبت به 
آب بازي وجود ندارد. از اين رو بس��يار ش��گفت انگيز است كه با 
آب بازي در پارك به اين شكل برخورد مي شود. او معتقد است: با 
اخباري كه از مراسم آب بازي در پارك آب و آتش كه هفتم مرداد 
بود پخش شد، هيچ استناد قانوني براي تعقيب افراد وجود ندارد 
و مشمول هيچ نوع عنوان كيفري نمي شوند. نوروزي تصريح كرد: 
در ماه هاي گذشته فرماندهان پليس سخناني مطرح كرده اند كه 
از حيث حقوقي محل بحث و ترديد است كه فكر مي كنم بايد 

دقت نظر بيشتري داشته باشند. 

گسترش آب بازي به شهرهاي ديگر 

سردار رادان: آب بازي ممنوع

ص�درا محق�ق: پس از انتش��ار گزارش ترك خوردن س��قف 
سي وس��ه پل در »ش��رق« مس��وولان و رس��انه هاي مختلف 
واكنش هاي بس��ياري به آن نش��ان دادند، از مسوولان قطار 
شهري و شهرداري اصفهان تا مسوولان استاني و ملي سازمان 
ميراث فرهنگي، اين واكنش ها همچنان ادامه دارد. در آخرين 
مورد عبدالجواد زعفراني، رييس سازمان قطار شهري اصفهان 
در بخش��ي از توضيحي كه براي روزنامه فرستاده، اعلام كرده 
است: »راه اندازي مترو موجب بقاي آثار تاريخي خواهد شد.« 
در همين حال روز گذشته مسعود علويان، صدرمعاون حفظ 
و احياي آثار تاريخي سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري در 
گفت وگويي با فارس به نقل از مشاوران سازمان گفته است: »ما 
نگران لرزش هاي ناشي از عبور مترو بر سي وسه پل هستيم.« 

توضيحات سازمان قطار شهري اصفهان
در جوابيه س��ازمان قطار شهري اصفهان كه براي روزنامه 
 )TBM( ارسال شده، آمده است: »هيچ گاه ماشين حفر تونل
قطار ش��هري اصفهان از زيرپايه هاي سي وسه پل عبور نكرده 
اس��ت، محور تونل ش��رقي )نزديك ترين تونل به پل( حداقل 
40مت��ر فاصله از بدنه غرب��ي پل دارد. ضمن آنك��ه، انحراف 
جزيي تونل ش��رقي، پس از پش��ت س��ر گذاش��تن پل و در 
محوط��ه پارك رخ داده و توقف ماش��ين حفر تونل در ابتداي 
بلوار ملت هم مربوط به س��ال گذشته مي باشد كه اينك خبر 
آن منتش��ر گرديده اس��ت. هم اكنون تونل شرقي پس از گذر 
از زير س��اختمان ها، در فاصله 500متري آخرين پايه جنوبي 
پل، به سمت جنوب در حال پيش روي مي باشد. ماشين هاي 
حفر تونل مورد استفاده براي ساخت تونل هاي خط يك قطار 
شهري اصفهان از پيشرفته ترين ماشين هاي حفر تونل مجهز 
به س��پر تعادل فشار زمين )EPB( مي باشند، كه براي همين 
پروژه طراحي و ساخته شده اند. نشست زمين با نصب كشيدگي 
سنج هاي )Extensometers( چهار نقطه اي در ايستگاه هاي 
ابزارگذاري چهار و پنج در دو ساحل شمالي و جنوبي زاينده رود، 
در مس��ير تونل ش��رقي، با دقت 0/01ميلي متر و با سيس��تم 
جم��ع آوري الكترونيك��ي داده ه��ا )Data- Taker(، به طور 
پيوس��ته اندازه گيري گرديده، كه بر پايه آنها، نشس��ت سطح 
زمين در حد صفر و نشس��ت زمي��ن در يك متري بالاي تاج 
تونل حداكثري 1/96ميلي متر اندازه گيري و ثبت شده است. 
به اين دليل، پس از بازديد كارشناس��ان يونسكو و ايكوموس 
و بررس��ي اس��ناد و مدارك موجود و گزارش تهيه شده توسط 

مشاور ژئوتكنيك و تونل س��ازي پروژه، در اي ميل دريافتي از 
سوي پرفسور ايواس��اكي، سرپرست گروه اعزامي،  آمده است 
كه اجراي تونل موفقيت آمي��ز بوده و هيچ گونه اثر تخريبي تا 
اين زمان ملاحظه نشده است. اين مربوط به زماني است كه هر 
دو تونل از سي وسه پل عبور نموده بودند. بنابراين انتساب ترك 
موصوف به عبور تونل قطار شهري كاملا دور از واقعيت مي باشد. 
ابزارگذاري و رفتارنگاري سي وس��ه پل در برابر جابه جايي هاي 
محتمل در اثر عوام��ل گوناگون، مانند هر اثر باارزش تاريخي 
ديگر مورد تاييد همه كارشناس��ان فنی بوده است. در بخش 
ديگري از جوابيه مترو اصفهان نيز با اشاره به ماجراي خشك 
شدن زاينده رود ذكر شده است: »قطع كردن جريان زاينده رود 
به هيچ وجه با پروژه قطار شهري اصفهان مرتبط نمي باشد، زيرا 
سيستم به كار گرفته شده قابليت آن را دارد كه در هر شرايطي 

بتواند مورد بررسي قرار گرفته و به كار 
س��اخت تونل ادامه دهد. ضمن آنكه با 
قطع جري��ان آب در بس��تر رودخانه، 
جري��ان آب زيرزميني قطع نش��ده و 
در مقاط��ع مورد بح��ث تونل تماما در 
زير س��طح آب زيرزميني ساخته شده 
و س��ينه كار تونل با فناوري پيشرفته 
موجود مورد وارس��ي قرار گرفته است. 
براساس صورت جلسه مورخ 88/7/13 
با مع��اون محترم رياس��ت جمهوري و 
رياس��ت س��ازمان مي��راث فرهنگي و 

گردش��گري و صنايع دس��تي كشور و اس��تاندار وقت استان، 
اين سازمان با نظارت معاونت پژوهشي دانشگاه علم و صنعت 
ايران نسبت به انتخاب پيمانكار خارجي به صورت EPC براي 
ريل گذاري مسير حدفاصل ميدان امام حسين)ع( تا ايستگاه 
سي وس��ه پل در خيابان چهارباغ بالا اق��دام كرده به نحوي كه 
با استفاده از تكنولوژي هاي روز دنيا ارتعاشات حركت قطارها 
در روسازي كف تونل ها مستهلك شده و هيچ گونه آسيبي به 
سي وسه پل وارد نيايد و باتوجه به اينكه آثار تاريخي هم اكنون 
در معرض ارتعاشات ناش��ي از حركت اتوبوس ها و ترافيك در 
حال نابودي است با راه اندازي مترو بار ترافيك كاهش يافته و 

موجب بقاي آثار تاريخي خواهد شد.«
توضيحات شرق

در جوابيه س��ازمان قطار ش��هري اصفهان آمده اس��ت: 

دس��تگاه حفار هيچ گاه از زير سي وس��ه پل عبور نكرده، اين 
درحالي است كه عباس حاج رسوليها، رييس شوراي اسلامي 
ش��هر اصفهان در آبان ماه 89 در نشستي خبري با رسانه ها 
گفته بود: »بي همتي و سستي پيمانكار، مترو اصفهان را در 
نزديكي سي وسه پل زمين گير كرده و اگر بحث انحراف مترو 
پيش نيامده بود تاكنون مترو شمال-جنوب اصفهان تكميل 
شده بود.« صحبت هاي رييس شوراي شهر همان زمان در 
بس��ياري از رسانه ها منتشر شد. علاوه بر اين در طول مدت 
زماني كه دستگاه حفار مترو در زير سي وسه پل متوقف شده 
بود بسياري از رسانه هاي رسمي كشور به اين موضوع اشاره 
مي كردند كه هيچ گاه اين خبر تكذيب نمي شد و مسوولان 
شهري تنها به بي خطر بودن دستگاه براي سي وسه پل اشاره 
مي كردند. علاوه بر اين در اين جوابيه از انحراف جزيي دستگاه 
حفار سخن گفته شده، در حالي كه بر 
اس��اس اعلام قبلي مسوولان شهري 
اصفهان دس��تگاه حف��ار تونل مترو 
اصفه��ان ح��دود 30رين��گ )طولي 
معادل 40 متر( در كنار سي وس��ه پل 
به اش��تباه حفاري كرده اس��ت. خبر 
اين موضوع نيز به كرات در رس��انه ها 
منتشر ش��د و هيچ گاه تكذيب نشد. 
مس��اله ديگري كه ذكر آن در اينجا 
بس��يار لازم به نظر مي رسد موضوع 
خبر آغاز به كار دس��تگاه حفار مترو 
و عبور آن از زير بس��تر زاينده رود در نزديكي سي وس��ه پل 
اس��ت كه به دليل انحراف از مس��ير خود حدود دو سال در 
ضلع جنوبي ساحل رودخانه و نزديكي پل متوقف بود و همه 
راهكارهاي مس��وولان براي اصلاح آن نيز با شكست مواجه 
ش��ده بود. در اين مدت مس��وولان ش��هري حتي ايده هاي 
احتمالي خود براي خلاص شدن از اين وضعيت را با رسانه ها 
مطرح مي كردند. حال پس از انتشار خبر ترك خوردگي پل 
يكباره مسوولان سازمان قطار شهري از عبور دستگاه حفار 
از اين محل خبر مي دهند، بايد پرسيد چرا مسوولان شهري 
اصفهان موضوعي با اين ميزان از اهميت را در سكوت خبري 
و بدون اعلام رسمي انجام داده اند؟ آيا نمي توان عبور دستگاه 
از محل انحراف خود و تكانه هاي ناشي از فعاليت آن را عامل 
اصلي آسيب هاي واردشده به پل دانست؟ از سوي ديگر گفته 

ش��ده دستگاه حفار مترو از پيشرفته ترين ماشين هاي حفر 
تونل جهان است، حال آنكه به گفته بسياري از رسانه ها اين 
دستگاه دست دوم ساخت آلمان و از كشور تركيه خريداري 
شده بود و انحراف 40متري از مسير حفاري را هم مي توان 
نش��انه اي از بي كيفيت بودن آن دانست. در بخش انتهايي 
توضيحات مترو اصفهان نيز آمده است: با راه اندازي مترو بار 
ترافيك كاهش يافته و موجب بقاي آثار تاريخي خواهد شد. 
اين در حالي است كه خيابان هاي دو سوي شمال و جنوب 
سي وسه پل در اصفهان هر كدام دست كم 20 متر بيشتر از 
40متر با س��ازه اصلي پل فاصله دارند و بسيار بعيد به نظر 
مي رسد حركت ماش��ين ها در خيابان موجب لرزش در آن 
ش��ود. با اين حال مترو اصفهان بر اس��اس ادعاي مسوولان 
دس��ت كم 40 و دست بالا 90متر با س��ازه پل فاصله دارد، 
اين در حالي است كه محل عبور تونل ها در زيرزمين است 
و ارتعاشات ناشي از عبور دستگاه حفار يا قطارها به راحتي به 
زمين منتقل مي شود و سازه هاي روي خاك را تكان مي دهد، 
نمونه اين مساله نيز براي ساكنان همه ساختمان ها و بناهايي 
كه مترو تهران از زير آنها رد مي شود هر روز تكرار مي شود، 
اين شهروندان مي توانند گواهي دهند هر بار عبور مترو چه 

لرزه اي به تن ساختمان شان مي اندازد. 
مع�اون حفظ و مي�راث : از وضعيت عبور مترو اطمينان 

حاصل نكنيم اجازه عبور نمي دهيم
در همين حال مسعود علويان صدر، معاون حفظ و احياي 
آثار تاريخي سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري در گفت وگو 
با فارس با اعلام اينكه ترك هاي فعلي سي وس��ه پل، مويي و 
طبيعي است، گفت: »تنها نگراني ما در حال حاضر لرزش هاي 
پس از راه افتادن مترو است كه نه تنها براي سي وسه پل بلكه 
براي آثار موجود در مسير فرهنگي چهارباغ وجود دارد. با اين 
حال آنچه به قطع يقين مشاوران ما اعلام كرده اند، اين است 
ك��ه تونل مترو هيچ خطري براي سي وس��ه پل ندارد. معاون 
س��ازمان ميراث فرهنگي و گردشگري گفت: »سازمان قطار 
ش��هري بايد نوع واگن ها و لوكوموتيوها را اعلام كند، چراكه 
اگ��ر از وضعيت عبور مترو اطمينان حاصل نكنيم اجازه عبور 
نخواهيم داد. مترو نبايد صدمه اي به سي وسه پل وارد كند.« 
اما با همه اين تفاسير همان طور كه پيش از اين نيز گفته شد 
وضعيت كنوني سي وس��ه پل و عكس هاي منتشر شده از اين 

سازه به اندازه كافي گوياي ادعاي »شرق« هست. 

واكنش هاي متناقض مسوولان به گزارش ترك خوردن سي وسه پل 

قطار شهري اصفهان: مترو براي آثار تاريخي مفيد است 
ميراث فرهنگي: نگران لرزش  ناشي از قطارهاي مترو هستيم

ش�رق: شوراي ش��هر تهران ديروز جلسه ش��لوغي داشت. 
اعضاي شورا نسبت به شنيدن پاسخ تذكرات و سوال هايشان 
از مسوولان ش��هرداري در رسانه ها گلايه داشتند و حسن 
بيادي نيز در حضور مس��وولان ش��هرداري نام تعدادي از 
پيمانكاران��ي كه به جاي طلب ش��ان از ش��هرداري تراكم 
غيرقانوني گرفته اند را برد. س��وال حمزه شكيب از قاليباف 
هم در دستور قرار نگرفت؛ چرا كه بعد از همه جنجال هايي 
كه در اين باره به پا ش��د، سخنگوي شوراي شهر گفت كه 
سوال كننده بايد اول تذكر كتبي بدهد بعد از ظرفيت سوال 
اس��تفاده كند و اين در حالي است كه شكيب هنوز سوال 
كتبي مطرح نكرده بود. خس��رو دانش��جو در پايان جلسه 
غيرعلني روز گذش��ته در جمع خبرنگاران حاضر ش��د و 
اين گونه گفت: اعضاي ش��وراي شهر به دليل مشكلاتي كه 
در بدنه اجرايي ش��هرداري وج��ود دارد، تذكراتي مي دهند 
و س��وال مي كنند، زيرا در ش��هري با گستردگي تهران كه 
حساسيت هاي ويژه خودش را دارد، بديهي است كه در اين 
گستره وسيع خدمات رساني، تذكراتي به ذهن نمايندگان 
مردم در شورا برسد. سخنگوي شوراي شهر تاكيد مي كند 
كه ش��وراي س��وم توجه ويژه اي به اين دارد كه در فضاي 
مسالمت آميز، خدمات رساني بهتر صورت مي گيرد، اما در 
عين حال مي گويد: اعضاي شوراي شهر اشاره موكد داشتند 
كه انتظار مي رود مسوولان شهرداري آستانه تحمل شان را 
بالا ببرند و با سعه صدر به انتقاداتي كه مي شود، نگاه كنند. 
او تصريح كرد: مس��وولان شهرداري بايد شأن روساي شهر 
و اعضاي شورا را در نوع محاوره و مكاتبات رعايت كنند. ما 
معتقديم كه اگر فضا مغشوش شود مسوولان شهرداري هم 

نمي توانند كارشان را درست انجام دهند. 
پاسخ تذكرات را بدهند تا شهردار را احضار نكنيم

سخنگوي شوراي شهر تاكيد كرد: مسوولان شهرداري 
خودشان پاسخ تذكرات و سوال هاي شورا را بدهند كه ما 
مجبور نشويم از ظرفيت سوال از شهردار استفاده كنيم و 
ش��هردار را براي توضيح به شورا احضار كنيم. اين انتظار 
از ش��ورا نمي رود كه همه فعاليت هاي شهرداري را تاييد 
كند. ش��وراي ش��هر در رابطه با فروش تراكم از شهرداري 
توضي��ح مي خواهد اما ش��هرداري بايد به صورت مكتوب 
پاسخ اعضاي شورا را بدهد، نه در قالب مصاحبه با رسانه ها 
كه بگويند تراكم نمي فروشيم. نمي توان با بازي با كلمات و 
جابه جايي واژگان مطلبي را كتمان و مشكلي را حل كرد. 

اظهارات برخي مسوولان شهرداري بچگانه است
س��خنگوي ش��وراي ش��هر تاكيد كرد: برخي مديران 
شهرداري در حالي مي گويند تراكم نمي فروشيم كه برخي 
پيمانكاران ش��هرداري بابت طلب ش��ان از شهرداري تراكم 
گرفته اند و اين تراكم ها به پيمانكاراني داده ش��ده كه هنوز 
پلاكي ب��راي تراكم معرفي نكرده اند، آن وقت ش��هرداري 
مي گويد تراكم س��يار نداريم. اين پاسخ بچگانه اي است كه 

مشكلي را حل نمي كند. آقاي بيادي هم نام چند نفر از اين 
پيمانكاران را در حضور مسوولان شهرداري برد كه اگر لازم 
باشد آنها را علني اعلام كند. با وجود اين شواهد عيني چطور 

مي خواهند موضوع را كتمان كنند؟ 
سوال اشتباهي شكيب از شهرداري

گرچه سوال حسن بيادي از قاليباف درباره چگونگي خريد 
صد هكتار زمين در چهاردانگه پس از آنكه تذكر شفاهي او 
به ش��هردار بي جواب ماند، منجر به حضور قاليباف در شورا 
براي پاسخ دهي شد اما سوال حمزه شكيب از قاليباف شكل 
ديگري به خود گرفت. به گفته دانشجو، هيات رييسه شوراي 
شهر به شكيب اعلام كرده كه براي استفاده از ظرفيت سوال 
اول بايد تذكر كتبي مي داده و نمي تواند مس��تقيما به سراغ 
سوال برود، از اين رو رييس كميسيون عمران نيز تذكر كتبي 
خود را به شهرداري ارايه كرده و منتظر است كه در صورت 
پايان مهلت قانوني پاسخ، از ظرفيت سوال استفاده كند كه 
البته تا اين لحظه هم ش��هرداري پاسخي نداده است. به اين 

ترتيب مشخص شد كه اين سوال از پايه اشتباه بوده است. 
فرمانداري در مهلت قانوني اعتراض نكرد

اختلاف فرمانداري و شهرداري درباره مصوبه افزايش 

هزينه پاركبان ه��ا و اظهارات ضد و نقيض مس��وولان 
ش��هرداري و فرمانداري با پاسخ سخنگوي شوراي شهر 
پايان گرفت. دانش��جو به »ش��رق« گفت: شوراي شهر 
مصوبه اي را تصويب كرده و مصوبه به فرمانداري ارسال 
شده است اما فرمانداري در مهلت قانوني 15روزه نسبت 
به اين مصوبه اعتراض نكرده است. اين در حالي است كه 
فرمانداري و اس��تانداري تهران پيش از اين تاكيد كرده 
بودند كه در مهلت قانوني به مصوبه اعتراض كرده اند. اما 
دانشجو تاكيد كرد: اجرا و عدم اجراي مصوبات، سيكل 
قانوني خودش را دارد. مصوبات شورا براي اجرايي شدن 
با دقت از كانال هاي قانوني خود ابلاغ مي ش��ود. اگر در 
مهل��ت قانوني اعتراض فرمانداري نرس��يد مصوبه قابل 

اجراست. 
مهلت 15روزه براي تحقيق و تفحص

 از سازمان نوسازي احساسي بود
نوسان در طرح سوال شورا از شهرداري و فراموشي برخي 
س��والات و تحقيق ها همچون تحقيق و تفحص از س��ازمان 
نوس��ازي س��والي بود كه سخنگوي ش��وراي شهر اين گونه 
پاس��خش را داد و اعتراف كرد كه اعلام مهلت 15روزه براي 
تحقيق و تفحص، احساسي بوده است: در خصوص سازمان 
نوس��ازي نيز ش��ورا تاكيد بسياري بر بررس��ي عملكرد اين 
سازمان داشت اما در همان زمان نيز احساسي عمل شد، پس 
از اين مصوبه در شورا، شهرداري اعلام كرد بايد مصوبه شورا 
به تاييد فرمانداري برس��د كه 15 روز به دليل مهلت قانوني، 
اين مصوبه مسكوت ماند و پس از آغاز كار نيز مشخص بود 

نمي توان چند هفته اي اين موضوع را به سرانجام رساند.

سخنگوي شوراي شهر: 

شهرداري آستانه تحملش را بالا ببرد 
فرمانداري در زمان قانوني به افزايش نرخ پاركبان  ها اعتراض نكرد


